# 



### SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW

《中国学术期刊网络出版总库》全文收录 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录 美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory)收录期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 中国工程咨询行业十佳报刊

本期主题:美丽乡村



# ⊞上海城市规划

2018年第6期 总第143期



# 目次

本刊特稿

1 迈向卓越全球城市的世界级滨水区建设探索 徐毅松

规划笔谈

7 改革开放40周年之规划发展回顾 本刊编辑部

美丽乡村

- 15 文化定桩: 乡村聚落核心公共空间营造——浙江黄岩屿头乡沙滩村实践探索 杨贵庆 肖颖禾
- 22 资源紧约束背景下超大城市乡村振兴战略和规划策略的思考——以上海为例 周晓娟
- 段德罡 赵晓倩 沈 婕 30 城乡融合理念下西咸新区乡村建设规划
- 38 以乡村慢道建设为抓手的大都市乡村腹地全域旅游发展策略——以常州天宁区为例 张 引 栾 峰 邹海燕
- 45 从视觉景观生产到乡村振兴:网红村的产生机制与可持续路径研究 朱旭佳 罗震东
- 54 新时代上海美丽乡村规划建设的思考 王士兰 陈 静
- 58 乡村振兴战略背景下北京村庄规划转型的探索 张志杰 陈 淼

规划实践

- 63 日本乡村地区的空置房活用政策实践及其启示 姫野由香 原田良平 翻译: 牛苗 校对: 张立
- 69 电子商务推动的乡村空间重构——以南通三合口村为例 周静

世界城市日论坛

76 "2018世界城市日一上海论坛"成功举办 本刊编辑部

城市研究

- 80 论新时代中国城市规划管理改革及创新方向 周建军
- 87 城市老年人的日常活动特征及其感知评价的影响因素——以上海中心城社区为例 黄 怡 朱晓宇
- 97 基于人口分析的上海社会结构变化及规划应对思路 周文娜 王周杨 陈 星
- 102 住房价格与公共服务设施水平的关系研究——以苏州市主城区为例 邱煜卿 张振龙
- 108 上海城镇住房发展问题和应对策略 张敏清
- 113 基于时间序列的汽车分时租赁站点发展模式分类 涂颖菲 李坤耘 陈小鸿
- 118 基于存量用地优化的上海市畜禽养殖业规划研究 刘 俊 李开明

生态规划

- 125 自然生态与文化生态的原始交织——基于南美拉祜族人居生态智慧的跟踪调查 耿虹 李彦群 吕宁兴 况 易 闫慧鹏
- 132 三峡库区城市滨江消落带生态修复与景观优化示范研究 袁兴中 袁嘉 高磊 张森林 刘杨靖 张照亮

规划信息 : 137

总目次 : 144 《上海城市规划》第138—143期总目次

#### 本刊启事

- 1. 笔者投搞不得侵犯他人著作权。
- 2. 本刊所发文章仅代表笔者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
- 3. 本刊对来稿保留修改权,对所发文章享有中文专有出版权(含数字出版权),请勿一稿多投。如有异议,请事先声明。
- 4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载,必须事先征得本刊编辑部和笔者同意。
- 5. 限于人力和物力,来稿一律不退,敬请笔者自留底稿。
- 6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题,请与印刷厂联系。

#### **SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW**

2018 Vol.6 Total Vol.143



## **Contents**

SPECIAL FEATURE	: 1	Construction and Exploration of Striving for a World-class Waterfront Area in the Excellent Global City XU Yisong
00		Solution and Experience of a more class trace in the Electric Costal Stay in the Elect
PLANNING OPINIONS	7	40 Years of Reform and Opening-up: Planning and Development Review The Editorial Department
BEAUTIFUL VILLAGE	15	Cultural Staking: Construction of the Core Public Space of Rural Settlements: Practice in Shatan Village, Yutou Township, Huangyan District, Zhejiang Province YANG Guiqing, XIAO Yinghe
	22	Research on Rural Revitalization Strategy and Planning Measure in Megacities under the Stringent Resource Constraints: A Case Study of Shanghai ZHOU Xiaojuan
	30	Rural Construction Planning of Xixian New Area under the Concept of Urban-rural Integration DUAN Degang, ZHAO Xiaoqian, SHEN Jie
	38	Development Strategy of Holistic Tourism for Metropolitan Rural Area Focusing on the Construction of Rural Greenway: A Case Study of Tianning District in Changzhou ZHANG Yin, LUAN Feng, ZOU Haiyan
	45	From Spectacle Production to Rural Revitalization: Study on the Formation Mechanism of Web-star Village and Its Sustainable Development ZHU Xujia, LUO Zhendong
	54	Thoughts on Shanghai Beautiful Village Construction in the New Era WANG Shilan, CHEN Jing
	58	Exploration of Beijing Village Planning Transition under the Background of Rural Revitalization Strategy ZHANG Zhijie, CHEN Miao
PLANNING PRACTICE	63	Succession of Community by Regeneration of Vacant Houses and Design of Livelihoods in Rural Areas in Japan HIMENO Yuka, HARADA Ryohei, translate by NIU Miao, proofread by ZHANG Li
	69	Rural Development and Spatial Reconstruction Driven by E-commerce: A Case Study of Nantong Sanhekou Village ZHOU Jing
WORLD CITIES DAY FORUM	76	World Cities Day - Shanghai Forum 2018: Excellent City, Charming Waterfront The Editorial Department
URBAN RESEARCH	80	The Reform and Innovation Direction of Urban Planning Management in the New Era of China ZHOU Jianjun
	87	Research on Features of Daily Activities of Urban Elderly and Influence Factors of Their Perception Evaluation: A Case Study of Communities in Central Area of Shanghai HUANG Yi, ZHU Xiaoyu
	97	The Change of Social Structure and the Strategies of Planning Based on Population Analysis ZHOU Wenna, WANG Zhouyang, CHEN Xing
	102	Research on the Relationship between Housing Price and Public Service Facilities Level: A Case Study of Main Urban Area in Suzhou
	108	QIU Yuqing, ZHANG Zhenlong Strategy for Problems of Shanghai Housing Development ZHANG Minqing
	113	Classification on Carsharing Station's Development Patterns Based on Time Series Data TU Yingfei, LI Kunyun, CHEN Xiaohong
	118	A Study of Livestock and Poultry Farming Planning in Shanghai Based on the Inventory Land Optimization LIU Jun, LI Kaiming
ECOLOGICAL	125	Original Intersection of Natural Ecology and Cultural Ecology: Based on the Tracking Survey of Ecological Wisdom of Nanmei Lahu People
PLANNING		GENG Hong, LI Yanqun, LYU Ningxing, KUANG Yi, YAN Huipeng
	: 132	Demonstration Study on Ecological Restoration and Landscape Optimization of Urban Riverside Littoral Zone in the Three Gorges Reservoir Area YUAN Xingzhong, YUAN Jia, GAO Lei, ZHANG Senlin, LIU Yangjing, ZHANG Zhaoliang
URBAN PLANNING INFO	137	
	144	Total Contents of Series No.138—143 of Shanghai Urban Planning Review
	-	

#### NOTICE

- 1. The authors shall not infringe copyright.
- 2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
- 3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
- 4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
- $5. \ \mathsf{Due} \ \mathsf{to} \ \mathsf{limited} \ \mathsf{human} \ \mathsf{and} \ \mathsf{material} \ \mathsf{resources}, \mathsf{contributions} \ \mathsf{will} \ \mathsf{not} \ \mathsf{be} \ \mathsf{sent} \ \mathsf{back}.$
- 6. For binding and printing issues, please contact the printing house.